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نظرًا لضخامة رؤوس أموالها، ولأثرها الملموس  ؛ليها في شركات المساهمةإالحوكمة والحاجة  أهمية   تزداد      

ما يحتم ضرورة أن تكون أعمالها بعيدة عن أي ممارسات مخالفة تمثل خروجًا عن القانون،  م  ؛على اقتصاد الدول 

كفله المنظم السعودي لحوكمة الشركات، لمعرفة ما إذا كان    ذيالأمر الذي يتطلب التركيز على التنظيم القانوني ال

وهو حماية الشركات من الممارسات المخالفة، ومكافحة الفساد إن وجد، ولمعرفة    ،قيق الهدف المراد منهيكفل تح

 . نقاط القوة والضعف إن وجدت وتقويمها

تناولت هذه الدراسة موضوع دور حوكمة الشركات في مكافحة الفساد الداخلي في شركات المساهمة،   وقد    

الضمانات القانونية التي نصت عليها الأنظمة واللوائح في المملكة، مع تدعيمها وذلك من خلال عرض وتحليل أهم  

تطبيقي الدراسة  ةبأحكام  ولتحقيق هدف  المال،  هيئة سوق  تناول    ،أصدرتها  أربعة مباحث،  إلى  تقسيمها  تم  فقد 

كمة في شركات المبحث التمهيدي منها موضوع الفساد في شركات المساهمة، وتناول المبحث الأول بإسهاب الحو

المساهمة، من ثم تناول المبحث الثاني دور الضمانات القانونية لحوكمة الشركات في مكافحة الفساد، أما المبحث 

 الثالث فقد تناول الرقابة على تطبيق الحوكمة في شركات المساهمة. 

صاح والشفافية، ونص على  وتوصلت الدراسة إلى عدة نتائج من أهمها: اهتم المنظم السعودي بمبدأ الإف    

ضرورة الالتزام به في العديد من القواعد القانونية الواردة في نظام السوق المالي، ونظام الشركات، ولائحة 

حوكمة الشركات، وأعطى لهيئة سوق المال كامل الصلاحية للقيام بكل ما من شأنه حماية السوق من المخالفات.  

زامية في لائحة حوكمة الشركات إلى نظام الشركات، وتدعيمها  وأوصت الدراسة بتضمين الأحكام الإل

 ترتب على مخالفتها، مع وضع حد أدنى وأعلى لتلك العقوبات تبالعقوبات التي 
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 المستخلص

 

The importance and need for governance in joint stock companies is increased, due to their 

large capital and their tangible impact on the economy of the countries, which makes it 

imperative that their actions be free from any practices that represent lawlessness . 

The study dealt with the role of corporate governance in combating internal corruption in 

joint stock companies, through the presentation and analysis of the most important legal 

guarantees provided by the roles and regulations in the Kingdom, supported by the capital 

market authority's decisions, and to achieve the objective of the study, it has been divided 

into four topics.  Preliminary topic discussed about the corruption in joint stock companies, 

and the first topic talk about the governance in joint stock companies, and then the second 

topic discussed the role of legal guarantees for corporate governance in the fight against 

internal corruption. The final topic discussed the control over the application of governance 

in joint stock companies . 

The study reached several conclusions, including:The Saudi regulator was concerned with 

the principle of disclosure and transparency, and stipulated that it should be adhered to in 

many of the legal rules contained in the financial market system, the corporate system, and 

the corporate governance regulations, and gave the CMA full authority to do everything that 

would protect the market from irregularities. The study recommended that the mandatory 

provisions be included in the regulation of corporate governance to the corporate system, 

and strengthen them with penalties resulting from their violation, with a minimum and 

higher penalties for those sanctions . 

 


